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ללמוד

אתר פשוט לשון

ללמוד

הייחודיות של   

שיטת הוראה ייחודית וחדשנית לתיווך ולהנגשה של הכללים הלשוניים

כל בניין מחולק ליחידות קטנות.	 

הכללים מנוסחים בתבניות קלות ליישום ולזכירה.	 

לאחר הסבר קצר התלמידים שותפים פעילים בניסוח הכללים.	 

לאורך הפעילויות התלמידים בוחרים את הנימוקים הלשוניים לתשובה.	 

דרכי התשאול מגוונות ומיוחדות.	 

החזרתיות יוצרת דפוס חשיבה המוביל להבנה ולפתרונות נכונים.	 

כל אלה מאפשרים לימוד בקשב ובריכוז, מעוררים מוטיבציה להמשך למידה פעילה, מסייעים 
בהבנה ובהפנמה, ובזכות כל אלה קל לראות באופן מיידי את המקור לשגיאה ולמנוע פערים.

מה בחוברת?
הכרת שבעת הבניינים: הִפעיל, הוּפעל, פָּעל )קל(, נִפעל, פיעל, פוּעל, התפעל	 

תרגול הזיהוי של הבניינים ושל השורשים	 

הבנה ותרגול של נושאים לשוניים נלווים: גופים וזמנים, שימוש תקין במוספיות	 

חוברות נוספות בסדרה חוברות נוספות בסדרה 

 חלקי הדיבר בעברית
 שם המספר 

 קשרים לוגיים 

נאוה מילר מתמחה בלימוד תלמידים בעלי קשב וריכוז ולקויות למידה, לימדה לשון, הבנה והבעה יותר 

מ-15 שנה בכיתות אגף שח״ר במשרד החינוך, ב- 10 השנים האחרונות בעלת מכון להוראה מותאמת 
אישית ולאסטרטגיות למידה, הנותן מענה לתלמידים בעלי לקויות למידה וקשב וריכוז מכיתה א׳ עד 

י״ב, משלבת חדשנות דיגיטלית בהוראת הלשון ויוצרת קורסים דיגיטליים בלשון לתלמידים הזקוקים 
להוראה מותאמת.

חוברת ללימוד שבעת הבניינים חוברת ללימוד שבעת הבניינים 
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תשובון 



תודה לכל מי שבחר ללמד או ללמוד בעזרת החוברת שלי!

לנוחותכם מובאות כאן התשובות.

נאוה מילר
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עמוד 5 

 זמן אימונים

מביניםזכרולמדנוהפעלים:

הכנתעומדיםמצליחים

עמוד 6 

 מבינים ביחד

בעברית יש שלושה סוגי גופים: גוף ראשון, גוף שני וגוף שלישי.

יש שני סוגים של מינים: זכר ונקבה.

יש שני סוגים של מִסְפָּרים: יחיד ורבים.

בסך הכול אפשר לחלק את הגופים לארבע קבוצות של מין ומספר:

יחיד, יחידה, רבים, רבות.

 מבינים ביחד

היא הואאתאתהאני

עמוד 7 

היאהואאתאתהאני 

אֶלְמַד
חָשַׁבְתִּי

הָלַכְתָּ
חַיֵּךְ

יָשַׁבְתְּ
הִכָּנְסִי

דִּבְּרָהשׁוֹמֵר

הפועל "שומר" מתאים למדבר, לנוכח ולנסתר, אבל במשפט סבא הוא ששומר, ולכן בהקשר 
הזה הפועל מתאים לנסתר בלבד.

 מבינים ביחד

הןהםאתןאתםאנחנו
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עמוד 8 

הן הם אתן אתם אנחנו 

אָכַלְנוּ 
נִלְמַד

הַקְשִׁיבוּ 
כְּתַבְתֶּם 
כִּתְבוּ 

שְׁמֹרְנָה 
תְּרַמְתֶּן

חֲסֵרוֹתשׁוֹמְרִים 
נֶעֶלְמוּ 

הפועל "נעלמו" מתאים לנסתרים ולנסתרות, אבל במשפט נעלמו תמונות, ולכן בהקשר הזה 
 הפועל מתאים לנסתרות בלבד.

 הפועל "שומרים" מתאים למדברים, לנוכחים ולנסתרים, אבל במשפט שומרים הבוחנים, 
ולכן בהקשר הזה הפועל מתאים לנסתרים בלבד.

עמוד 9 

 מבינים ביחד

כינוי הגוף המוּכָּר לישם הגוףכינוי הגוף המוּכָּר לישם הגוף

אנחנומְדַבְּרִיםאנימְדַבֵּר

אנחנומְדַבְּרוֹתאנימְדַבֶּרֶת

 מבינים ביחד

כינוי הגוף המוּכָּר לישם הגוףכינוי הגוף המוּכָּר לישם הגוף

אתםנוֹכְחִיםאתהנוֹכֵחַ

אתןנוֹכְחוֹתאַתְּנוֹכַחַת

עמוד 10 

 מבינים ביחד
כינוי הגוף המוּכָּר לישם הגוףכינוי הגוף המוּכָּר לישם הגוף

הםנִסְתָּרִיםהואנִסְתָּר
הןנִסְתָּרוֹתהיאנִסְתֶּרֶת
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 מסכמים

אני מְדַבֵּר כשאתה נוֹכֵחַ, על ההוא שנִסְתָר.

 זמן אימונים

אתה היא את הוא אני 

מדבר 
מדברת 

נוכחנסתרת נוכחת נסתר 

עמוד 11

 מסכמים

אנחנו מדברים כשאתם נוכְחים, על ההם שנסתרים. 

 זמן אימונים
אתם הן הם אתן אנחנו 

מדברים 
מדברות 

נוכחים נסתרות נסתריםנוכחות 

 שמים לב

לכינוי הגוף אני מתאימים שני שמות גוף: מדבר ומדברת.

לכינוי הגוף אנחנו מתאימים שני שמות גוף: מדברים ומדברות.

עמוד 12

 מבינים ביחד

יש שלושה סוגי זמנים: עבר, הווה ועתיד.

יש פקודה או הוראה המציינת ציווי.
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 זמן אימונים

נִכְנְסוּשֻׁלַּםהֻשְׁלְמָהעבר:

תלמידים נוטים להוסיף "עכשיו" לכל פועל.
לכן כדאי לעודד אותם לומר תחילה "אתמול" או "מחר", מילים המציינות עבר או עתיד בהתאמה. 

עמוד 13

מְסֻדָּרִיםמַאֲזִינוֹתלוֹמְדִיםהווה:

עמוד 14

תַּעֲנִיקיֻדְרְכוּנִבְחַראַתְחִילעתיד:

 תלמידים נוטים להוסיף "עכשיו" לכל פועל.
לכן כדאי לעודד אותם לומר תחילה "אתמול" או "מחר", מילים המציינות עבר או עתיד בהתאמה.

 שמים לב
פועל בזמן עתיד יתחיל תמיד באחת מהאותיות א, י, ת, נ.

עמוד 15 

 זמן אימונים

הַדְגִּישׁוּכִּתְבוּציווי:

 שמים לב
מְצַווים על גוף שני: נוכֵחַ, נוכחת, נוכחים ונוכְחות.
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 זמן אימונים
ציווי עתידהווה עבר 

הִתְכַּתַּבְתְּ
הִשְׁתַּפַּרְנוּ

מְפַתֵּחַ 
מַצְלִיחִים 
מַקְשִׁיבוֹת

יִתְרַגְּשׁוּ 
נִשְׁמֹר
נִתְרַכֵּז

חַיֵּכְנָה
הִתְקַדְּמִי

עמוד 16 

 מבינים ביחד
האות ע מייצגת את המקום השמור לאות השורש השנייה.

האות ל מייצגת את המקום השמור לאות השורש השלישית.

עמוד 17 

 זמן אימונים

ל-כ-דז-כ-רש-כ-חר-כ-בש-כ-בע' הפועל היא כ':. 1

 בשורש ר-ק-ב האות ק' היא ע' הפועל.  |  בשורש ק-ר-ב האות ק' היא פ' הפועל.. 2

בשורש ב-ר-ק האות ק' היא ל' הפועל.

עמוד 18 

יל עִ פְ להִ עַ פְ הֻ

ל עַ לפָּ עַ פְ נִ

ל עֵ לפִּ עֵ פַּ תְ להִ עַ פֻּ

עמוד 19 

לל  י עִ עִפְ פְ הִ

מממ

מ

מ מ
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 שמים לב
האותיות ה ו- י  שייכות לבניין הִפעיל. 

עמוד 20 

 מבינים ביחד

השלים-םילשה ְִִ

 זמן אימונים

הִמְתַּנְתְּ – נוכחת )את(הִרְגַּשְׁתָּ – נוכח )אתה(הִשְׁלִים – נסתר )הוא(

הִרְכַּבְתִּי – מדבר )אני(הִכְתִּיבָה – נסתרת )היא(

 שמים לב
ל”הוּא", כלומר לפועל בגוף נסתר,  אין סיומת המציינת עבר.

ל”אַתָה", כלומר לפועל בגוף נוכֵחַ , יש סיומת המציינת עבר, ואין ה' בסוף.

הפועל של ״אַתְ״, כלומר בגוף נסתרת, נגמר באות ת, ולא באות ט׳.

עמוד 21 

 זמן אימונים

הוא הִסביר× את דבריו.אתה לא הִקשבתָ לשיר. . 1

אַתְ הִתחלתְ את המסיבה.אני הִצלחתִי במבחן.

הוא הִקשיב× לשיר.אתה הִשלמתָ את הטקסט.

2 . 
 הִבְטִיחוּ

נסתרים )הם( / נסתרות )הן(

 הִכְנַסְתֶּם
נוכְחים )אתם( 

 הִדְלַקְתֶּן
נוכְחות )אתן(

 הִדְרַכְנוּ
מדברים/מדברות )אנחנו(

 הִקְשִׁיבוּ
נסתרות )הן( / נסתרים )הם(
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עמוד 22

הוא הכניסהוא השלים

 מבינים ביחד
בהווה של בניין הפעיל יש י' לפני ל' הפועל.

מַדְגִּישׁוֹתמַדְגִּישִׁיםמַדְגִּישָׁהמַדְגִּישׁ

עמוד 23 

 זמן אימונים

מַדְלִיקמַקְשִׁיבוֹתמַבְדִּילִיםמַסְכִּימָההפעיל:

 מבינים ביחד
כדי לציין את זמן עתיד נשתמש בתחיליות א, י, ת, נ תמיד.

בעתיד של בניין הִפעיל יש י' לפני ל' הפועל.

עמוד 24 

 שמים לב
אני

אני אדביק 

 אַדְגִּים אַלְבִּישׁאַקְפִּיד

 זמן אימונים
נסתרות )הן(: יַתְאִימוּנסתרים )הם(: יַתְאִימוּנוכְחים )אתם(: תַּמְשִׁיכוּ

נוכְחות )אתן(: תַּמְשִׁיכוּ, תַּקְשֵׁבְנָהמדברים )אנחנו(: נַדְבִּיק

עמוד 25 

הוא יַמְשִׁיךְאתה תַּדְבִּיקאני אַקְשִׁיב

את תַּכְתִּיבִיהיא תַּרְשִׁים אני אַגְשִׁים
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 מבינים ביחד: 
בעברית אפשר לצוות על הגופים אתה, את, אתם ואתן.

לא נוכל להשתמש בציווי באות התחילית ת', כי היא שייכת לגוף שני בזמן עתיד.

עמוד 26 

 נוכֵחַ: הַקְפֵּד נוכְחות: הַלְבֵּשְׁנָה נוכְחים: הַשְׁמִיעוּ נוכחת: הַכְתִּיבִי 

עמוד 27

הזכרנה  הן תרגשנה אתן תרגשנה 

 מסכמים
ההַַאַיַתַנַאַיַתַנַממַַההִִ

ציוויציוויעתידעתידהווההווהעברעבר

עמוד 28 

להשלים-םילשלְהַ ְִ

 זמן אימונים

 הִצְחַקְתִּי - להצחיק הִדְרַכְתָּ – להדרי הִקְשַׁבְנוּ – להקשיב 

עמוד 29

 מבינים ביחד
 הֶחְזֵר הַחְזָרָה הַבְטָחָה 

 זמן אימונים

תַּצְלִיחוּ - הצלחה הִסְבִּירָה - הסבר מַסְפִּיק – הספקהִרְגִּישׁוּ - הרגשה 
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עמוד 30 

 מבינים ביחד

 1. הזהירו  |  2. הזהיר  |   3. זיהיתי  אותיות בניין: ה, זיהיתי כישרון: י.

ר  |  לכן הבניין הפעיל, והשורש ז-ה-ר. 4. ×הזה×י

עמוד 31 

אני אַשְׁלִים את המשימה.

 1. השלמתי  |  2. השלים  |   3. זיהיתי  אותיות בניין: ה, זיהיתי כישרון: י.
ם  |  לכן הבניין הפעיל, והשורש ש-ל-מ. 4. ×השל×י

הנהגים מַדְלִיקִים אורות בחושך.

 1. הדליקו  |  2. הדליק   |   3. זיהיתי  אותיות בניין: ה, זיהיתי כישרון: י.

ק  |  לכן הבניין הפעיל, והשורש ד-ל-ק. 4. ×הדל×י

הנערה תַּתְאִים את לבושה.

 1. התאימה  |  2. התאים  |   3. זיהיתי  אותיות בניין: ה, זיהיתי כישרון: י.

ם  |  לכן הבניין הפעיל, והשורש ת-א-מ. 4. ×התא×י

עמוד 32 

ל עַ לפְ עַ פְ הֻ

 שמים לב
האות ה׳ שייכת לבניין הֻפעל.

 מבינים ביחד

הֻשלם / הושלם-םלשׁהֻ ְַ
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עמוד 33

 זמן אימונים

אני הֻזְכַּרְתִּיאת הֻדְרַכְתְּ / הודְרַכְתְּאני הֻכְנַסְתִּי / הוכְנַסְתִּי 1.

היא הֻכְנְסָההוא הֻרְכַּב / הורְכַּבאתה הֻלְבַּשְׁתָּ

 הן הֻקְלְטוּ / הוקְלְטוּאתם הֻלְבַּשְׁתֶּם / הולְבַּשְׁתֶּםאנחנו הֻקְסַמְנוּ 2.

הם הֻסְתְּרוּ אנחנו הֻצְמַדְנוּ / הוצְמַדְנוּאתן הֻדְרַכְתֶּן

 מבינים ביחד
נגמר לו זמן עבר, ממשיכים לזמן הווה.

עמוד 34 

 יחיד:
מֻכְנָס / מוכְנָס

 יחידה: 
מֻכְנֶסֶת / מוכְנֶסֶת

 רבים:
מֻכְנָסִים / מוכְנָסִים 

 רבות:
מֻכְנָסוֹת / מוכְנָסוֹת

 זמן אימונים

הפעיל: מַפְתִּיעוֹת, מַגְדִּירָה, מַסְכִּים

הופעל: מֻשְׁפָּע, מֻפְתָּעִים, מֻגְזֶמֶת 

 מבינים ביחד
גם בעתיד של בניין הופעל תהיה תחילת א, י , ת או נ בניקוד קובוץ.

עמוד 35 

 שמים לב

אני
אֲנִי אֻזְכַּר

אֻכְנַס  / אוכְנַס אֻקְסַם / אוקְסַםאֻלְבַּשׁ / אולְבַּשׁ 
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 זמן אימונים

כל לילה אני חולם להיות מדען העוסק בחלל.

בדמיוני החללית שלי תורכב מקוד מתוחכם ומשוכלל

שמכדור הארץ יופעל.

כל הצוותים כבר עובדים על כלל המשימות

כדי שהן יושלמו ללא כל עכבות.

גם אתם תופתעו לדעת

שבחלומי הִגעתי לכוכב לכת חדש ששמו "שגעת".

הכול יהיה שם חלומי ומצחיק,

ושום דבר עליי לא יעיק.

בכל עיתון אני אוזכר

כמדען חלל שגילה את המחר.

עמוד 36 

 מסכמים

ההֻֻאֻיֻתֻנֻאֻיֻתֻנֻממֻֻ

עברעברעתידעתידהווההווה

 זמן אימונים

הפעיל: הִרְחַבְנוּ, תַּבְטִיחוּ, מַרְכִּיבוֹת

הופעל: הֻשְׁמְעָה, מֻגְבֶּרֶת, יֻזְרְמוּ

עמוד 37 

 מבינים ביחד

מי הכניס את הגבינה? דניאל 

 במשפט הזה דניאל מְבַצע את הפעולה באופן פעיל, 

ולדניאל יש יכולת לשלוט על הפעולה.
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 זמן אימונים

הפועל: הלבישה 
מבצע הפעולה: אימא  

הפועל: מרכיבים
מבצע הפעולה : הילדים

הפועל: נדביק 
מבצע הפעולה: אנחנו

הפעלים הלבישה, מרכיבים ונדביק הם פעלים פעילים.

עמוד 38 

הגבינה  מי הוכנסה? 

 במשפט הזה הגבינה אינה מְבַצעת את הפעולה באופן פעיל, 

אלא הפעולה מבוצעת עליה. לגבינה אין יכולת לשלוט בפעולה.

! זיהוי סביל: דרך )1(
 האות הראשונה היא ה׳, ויש לה צליל של קובוץ. 

לכן הפועל הוא סביל.

 זמן אימונים
סביל: מֻדְבָּקִים, הֻשְׁלְמוּ, תֻּכְנְסוּ 

עמוד 39 

 זמן אימונים

 החומר מֻכְתָּב על-ידי מישהו. 
המשפט הגיוני, ולכן הפועל סביל.

 המורים מַכְתִּיבִים על-ידי מישהו.
המשפט אינו הגיוני, ולכן הפועל פעיל.

 הפרויקטים יֻשְׁלְמוּ על-ידי מישהו.
המשפט הגיוני, ולכן הפועל סביל.

 התלמיד יַשְׁלִים  על-ידי מישהו.
המשפט אינו הגיוני, ולכן הפועל פעיל.

 האור הֻדְלַק על-ידי מישהו.
המשפט הגיוני, ולכן הפועל סביל.

 המוזיקה מֻשְׁמַעַת על-ידי מישהו.
המשפט הגיוני, ולכן הפועל סביל.
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עמוד 40 

 אתה מַשְׁלִים את המשימה, 

והמשימה מושלמת.

 העובדים הִשְׁבִּיתוּ את העבודה, 

והעבודה הושבתה / מושבתת.

 המורה מכתיב / מכתיבה את החומר,

והחומר מֻכְתָּב.

 הנגר הִרְכִּיב את הארון,

והארון הורכב / מורכב.

 התלמידה מפעילה / הפעילה את המזגן,

והמזגן מֻפְעָל.

 הִשְׁמַעְנוּ את השיר,

והשיר הושמע / מושמע.

עמוד 41 

 מבינים ביחד

 1. הוזהרו  |  2. הוזהר  |   3. זיהיתי  אותיות בניין: ה, זיהיתי כישרון: קובוץ בתחילית.

4.  ×הוזהר  |  לכן הבניין הופעל, והשורש ז-ה-ר.

עמוד 42

השלמת שלב 1 – נעביר את הפועל באותו הגוף לזמן עבר.

 הבקבוקים יֻשְׁלְכוּ לפח.

 1. הושלכו  |  2. הושל  |   3. זיהיתי אותיות בניין: ה, זיהיתי כישרון: קובוץ בתחילית.

4. ×הושל  |  לכן הבניין הופעל, והשורש ש-ל-כ.

 התלמידים יַשְׁלִימוּ את הסיפור.

 1. השלימו  |  2. השלים  |   3. זיהיתי  אותיות בניין: ה, זיהיתי כישרון: י'.

ם  |  לכן הבניין הפעיל, והשורש ש-ל-מ. 4. ×השל×י

 בכיתה מַרְגִּישִׁים התלהבות.

 1. הרגישו  |  2. הרגיש  |   3. זיהיתי  אותיות בניין: ה, זיהיתי כישרון: י'.

ש  |  לכן הבניין הפעיל, והשורש ר-ג-ש. 4. ×הרג×י
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עמוד 43 

 המכוניות מֻכְנָסוֹת למכונת השטיפה.

 1. הוכנסו  |  2. הוכנס  |   3. זיהיתי  אותיות בניין: ה, זיהיתי כישרון: קובוץ בתחילית.

4.  ×הוכנס  |  לכן הבניין הופעל, והשורש כ-נ-ס.

 תוכניות הפיתוח הֻכְתְּבוּ על-ידי מתכנני הרכבת הקלה.

 1. הוכתבו  |  2. הוכתב  |   3. זיהיתי  אותיות בניין: ה, זיהיתי כישרון: קובוץ בתחילית.

4.  ×הוכתב  |  לכן הבניין הופעל, והשורש כ-ת-ב.

 2.   ז-כ-ר: מֻזְכֶּרֶת, הֻזְכַּר  

כ-ר-ז: הֻכְרְזָה, יֻכְרַז

עמוד 44

ל עַ לפָּ עַ פָּ

 שמים לב
לבניין פָּעַל אין תחילית המאפיינת אותו.

 מבינים ביחד

סגר-רגס ַָ

עמוד 45 

נִתְפְּסוּ – הם )נסתרים( קִבַּלְנוּ - אנחנו )מדברים( צָחַקְתָּ – אתה )נוכח( 

שָׁטַפְתִּי – אני )מדבר/ת(שֻׁתְּפוּ - הם )נסתרים(הִקְלִידָה – היא )נסתרת( 

 שמים לב
אני יָכֹלְתִּי, ואַת יָכֹלְתְּ.
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עמוד 46 

 מבינים ביחד
נגמר לו זמן עבר, ממשיכים לזמן הווה.

עוׂזְרוֹתפּוׂתְרִיםנוׂעֵלפּוׂתַחַתשׁוׂמֵרכּוׂתֶבֶת

 שמים לב
אני יְשֵׁנָה, והם גְּדֵלִים.

עמוד 47 

 שמים לב

אני  
אֲנִי אֶזְכֹּר

אֶשְׁכַּבאֶמְחַקאֶשְׁמֹר

עמוד 48 

נוכחת )את(: תִּדְרְשִׁי מדברת )אני(: אֶשְׁאַלנסתרים )הם(: יִגְזְרוּ

נסתר )הוא(: יִבְדֹּקנוכחות )אתן(: תִּצְחַקְנָהמדברים )אנחנו(:  נִדְרֹךְ 

עמוד 49 

גוף ציווי עתיד 

נוכחשמור×תִּשְׁמֹר
נוכחת כִּתְבִי×תִּכְתְּבִי
נוכחים בִּדְקוּ×תִּבְדְּקוּ

נוכחותמסורנה×תִּמְסֹרְנָה

עמוד 50 

 מסכמים
ציוויעתידהווה עבר 
אין אֶ יִ תִ נִאיןאין 

בהווה אין תחילית, אבל יש אות בניין )מוספית – תוכית( וׂ.
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 זמן אימונים
פעל )קל(: דּוֹפֵק, פְּתַרְתֶּם, נִמְדֹּד   |   הופעל: תֻּרְגַּשׁ, מֻצְמָד   |   הפעיל: הַפְקֵדְנָה, הִדְגַּשְׁתֶּן, מַתְמִידָה

עמוד 51 

 מבינים ביחד

שם הפועל בבניין פעל )קל( נפתח באות ל'.

 זמן אימונים

רָכְבָה - לרכוב גָּזַרְתָּ - לגזור שְׁמַעְתֶּם - לשמועמָסַרְנוּ - למסור

בעתיד בבניין קל יש משקל אֶפְעַל ומשקל אֶפְעֹל. שם הפועל הוא "לִפְעֹל" גם כאשר המשקל 
בעתיד הוא אֶפְעַל )למעט מילים אחדות(. לכן אמרו לתלמידים כי צורת שם הפועל הנכונה היא 

"לרכוֹב" )ולא "לרכב"(.

 שמים לב
שם הפועל של הפועל שָׁכַב הוא לשכב. 

עמוד 52 

 מבינים ביחד
ה. נ ָ י חִ בְ בחנתי את התלמיד, כלומר ביצעתי את פעולת  ה

 זמן אימונים

יוֹצְרִים - יצירה כּוֹתְבוֹת - כתיבה חוֹשֶׁבֶת - חשיבהקָרְאוּ - קריאה

עמוד 53 

 מבינים ביחד

 1. למדו  |  2. למד  |    3. לא זיהיתי אותיות בניין, זיהיתי כישרון: קמץ ב-פ' הפועל.

4. ×למד |  לכן הבניין קל, והשורש ל-מ-ד.
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עמוד 54 

השלמת שלב 1 – נעביר את הפועל באותו הגוף לזמן עבר.

 מה אתם לוֹבְשִׁים במסיבה?

 1. לבשתם  |  2. לבש  |   3. לא זיהיתי אותיות בניין, זיהיתי כישרון: קמץ ב-פ' הפועל.

4. ×לבש  |  לכן הבניין קל, והשורש ל-ב-ש.

 ההורים מֻזְמָנִים לאספה.

 1. הוזמנו  |  2. הוזמן  |   3. זיהיתי  אותיות בניין: ה, זיהיתי כישרון: קובוץ בתחילית.

4. ×הוזמן  |  לכן הבניין הופעל, והשורש ז-מ-נ.

 מתי תִּבְדְּקִי את השיעורים?

 1. בדקת  |  2. בדק  |   3. לא זיהיתי אותיות בניין, זיהיתי כישרון: קמץ ב-פ' הפועל.

4. ×בדק  |  לכן הבניין קל, והשורש ב-ד-ק.

עמוד 55 

 התלמידים יַדְהִימוּ את הוריהם.

 1. הדהימו  |  2. הדהים  |   3. זיהיתי  אותיות בניין: ה, זיהיתי כישרון: י'.

ם  |  לכן הבניין הפעיל, והשורש ד-ה-מ 4. ×הדה×י

 מה אתן כּוֹתְבוֹת?

 1. כתבתן  |  2. כתב  |   3. לא זיהיתי אותיות בניין, זיהיתי כישרון: קמץ ב-פ' הפועל.

4. ×כתב  |  לכן הבניין קל, והשורש כ-ת-ב.

 התושבים זוֹרְקִים את הפלסטיק למִחזור.

 1. זרקו  |  2. זרק  |   3. לא זיהיתי   אותיות בניין, זיהיתי כישרון: קמץ ב-פ' הפועל.

4. ×זרק  |  לכן הבניין קל, והשורש ז-ר-ק.

עמוד 56 

2.  ב-ח-ר: בְּחִירָה, לִבְחֹר   |   ב-ר-ח: בִּרְחוּ, בּוֹרְחִים

 מבינים ביחד
אני כתבתי את המכתב, ולכן המכתב עכשיו כָּתוּב.
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עמוד 57 

סָגַרְתִּי – הדלת עכשיו סגורה.1. שָׁמַר – הבניין עכשיו שמור. 

נָעַל – החלונות עכשיו נעולים.פָּתְרוּ – התרגילים עכשיו פתורים.

פָּתְחָה – החלון עכשיו פתוח.

התיק כבר אָרוּז. מי אוֹרֵז את הילקוט?2.

התינוקת קוֹרַעַת את הדף.הפתקית קְרוּעָה.

עמוד 58 

ל  עַ לפְ עַ פְ נִ

 שמים לב
האות נ׳ שייכת לבניין נפעל.

 מבינים ביחד

נסגר-רגסנִ ְַ

עמוד 59 

 זמן אימונים
נפעל עבר: נִדְלַק, נִשְׁמְרוּ 

 חושבים

 אולי האות נ' מציינת את בניין נפעל רק בעבר ובהווה. 
אם הפועל הוא בזמן עתיד, ה-נ' אינה מציינת את נפעל.



21  
ללמודללמוד

שבעת הבניינים  |  תשובון 

 מבינים ביחד
המופע נִפְתַּח  בזמן.

הפועל הוא בזמן עבר, ולכן האות נ' היא תחילית של בניין נפעל.

)אנחנו( נִפְתַּח את הבקבוק בזהירות.

הפועל הוא בזמן עתיד, ולכן האות נ' היא תחילית של עתיד בבניין פעל )קל(.

עמוד 60 

 שמים לב
אנחנו נִפְתַּח את הבקבוק בזהירות.
המשפט הגיוני, ולכן הבניין פעל.

 זמן אימונים

הילד נשמר מהשמש.הצלצול נִשְׁמַע בכיתה.המחסום נִפְתַּח אוטומטית.נפעל עבר: 

 נִלְמַד את החומר.נִפְתַּח את המופע.נִשְׁמַע את השיר החדש. קל עתיד: 

עמוד 61

 מבינים ביחד

נִכְנָסוֹתנִכְנָסִיםנִכְנֶסֶתנִכְנָס

 זמן אימונים

נפעל הווה: נִקְלָטוֹת, נִפְגָּשִׁים 

עמוד 62 

 מסכמים
נִוׂ וּמֻמַ

נפעלפעל )קל(הופעלהפעיל
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 זמן אימונים

פעל )קל(: אוֹכְלִים, גְּזוּרִיםהופעל: מֻפְתָּעִים, מֻרְגֶּשֶׁת

הפעיל: מַקְשִׁיבִיםנפעל: נִדְהַם, נִרְגָּשִׁים, נִצְמֶדֶת

עמוד 63 

 שמים לב
האות ו׳ מציינת מוספית של זמן הווה בבניין פעל )קל(,

ואילו האות נ' מציינת מוספית של זמן הווה בבניין נפעל.

בפועל שְׁמוּרִים יש ו' ההווה, ולכן הבניין הוא פעל )קל(.

בפועל נִשְׁמָרִים יש נ' ההווה, ולכן הבניין הוא נפעל.

 זמן אימונים

המכתבים נִשְׁלָחִים 

הבניין נפעל משום שיש נ' ההווה.

האורות דְּלוּקִים

 הבניין הוא פעל משום שיש ו' ההווה.

החומר כָּתוּב

הבניין הוא פעל משום שיש ו' ההווה.

התלמיד נִכְנָס

הבניין נפעל משום שיש נ' ההווה.

עמוד 64 

 מבינים ביחד

עתיד: אֶשָּׁמַע, יִקָּרְעוּ, תִּגָּמֵר, נִזָּהֵר 

 שמים לב
.)e עתיד בגוף אני נפתח תמיד באות א', והיא מנוקדת בסגול )צליל

אֶשָּׁמֵראֶבָּחֵןאֶכָּנֵס

.)i עתיד בגופים האחרים נפתח באותיות י', ת' או נ', והן מנוקדות בחיריק )צליל
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עמוד 65 

התלמידות תִּשָּׁמַרְנָההתלמידים יִכָּנְסוּ אנחנו נִפָּתַח לרעיונות החנות תִּסָּגֵר 

 שמים לב

 תִּכָּתֵב  יִפָּתְחוּ יִשָּׁפֵךְ 

בבניין נפעל בזמן עתיד יש דגש ב-פ׳ הפועל כי אין נ'.

עמוד 66 

יִכָּלֵליִכָּנְסוּתִּבָּחֲנוּתִּשָּׁמַעְנָהיִקָּשְׁרוּתִּפָּתַח

עמוד 67 

 מבינים ביחד
האות ה' חוזרת לצוות בבניין נפעל בניקיד חיריק בצליל i: הִ,

ואחריה מצטרף הדגש )נקודה( ב-פ' הפועל לציון האות נ' שנפלה.

 הִשָּׁמְרִיהִזָּהֵר הִשָּׁמַעְנָה הִכָּנְסוּ 

 זמן אימונים

תִּמָּנַעְנָה / תימנענה – הימנענהתִּבָּחֲרוּ – הִבָּחֲרוּ / היבחרו 

תִּזָּכְרִי / תיזכרי - הִזָּכְרִי תִּשָּׁאֵר – הִשָּׁאָר / הישאר 

 מסכמים
נִנִאֶיִתִנִהִ

עבר הווהעתידציווי

עמוד 68 

 זמן אימונים

נפעל: תִּכָּנֵס, יִמָּצֵא, נִשְׁמָעוֹת, נִשְׁכְּחוּפעל )קל(: תִּרְקְדִיהופעל: אֻפְתַּע, מֻקְדָּשׁהפעיל: מַפְתִּיעִים

נ נ נ נ נ נ
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 מבינים ביחד
נכנסתי, ואני רוצה לְהִכָּנֵס.   |   גם בשם הפועל פ' הפועל בדגש )נקודה( ובקמץ.

עמוד 69

 זמן אימונים

נִצְמָד – לְהִצָּמֵד / להיצמד נִבְהַלְתְּ – לְהִבָּהֵל / להיבהלנִבְחַנְתִּי – לְהִבָּחֵן / להיבחן1. 

כָּשֵׁל במבחן.2. אני לא  אֶפָּצַע.אני פוחד להְִ

 מבינים ביחד

נִשְׁפָּטִים - הִשָּׁפְטוּתנִקְלָטִים – הִקָּלְטוּת

עמוד 70 

 מבינים ביחד

 1. נפתרו  |  2. נפתר  |   3. זיהיתי אותיות בניין: נ', לא זיהיתי כישרון.
לכן הבניין נפעל, והשורש פ-ת-ר. פתר |  4. ×נ

עמוד 71 

השלמת שלב 1 – נעביר את הפועל באותו הגוף לזמן עבר.
השלמת שלב 2 – נעביר את הפועל לגוף נסתר )הוא(.

 כולכן נִזְהָרוֹת בכביש.

 1. נזהרתן  |  2. נזהר  |   3. זיהיתי אותיות בניין: נ', לא זיהיתי כישרון.
זהר | לכן הבניין נפעל, והשורש ז-ה-ר. 4. ×נ

 הפירות יַבְשִׁילוּ לקראת האביב.

 1. הבשילו  |  2. הבשיל  |   3. זיהיתי  אותיות בניין: ה, זיהיתי כישרון: י'.

ל  |  לכן הבניין הפעיל, והשורש ב-ש-ל. 4. ×הבש×י

 נִצְעַד בשביל המסומן.

 1. צעדנו  |  2. צעד  |    3. לא זיהיתי אותיות בניין, זיהיתי כישרון: קמץ ב-פ' הפועל.

4. ×צעד | לכן הבניין קל, והשורש צ-ע-ד.
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עמוד 72 

 הכספים מֻפְקָדִים בבנק.

 1. הופקדו  |  2. הופקד  |   3. זיהיתי  אותיות בניין: ה, זיהיתי כישרון: קובוץ בתחילית.

לכן הבניין הופעל, והשורש פ-ק-ד. 4.  ×הופקד | 

 הדלת תִּפָּתַח לאט.

 1. נפתחה  |  2. נפתח  |   3. זיהיתי אותיות בניין: נ', לא זיהיתי כישרון.
לכן הבניין נפעל, והשורש פ-ת-ח. פתח |  4. ×נ

עמוד 73 

 מבינים ביחד
בבניין נפעל אין צליל u, ובכל זאת לפעמים הוא סביל.

 זמן אימונים

 הכוס נִשְׁבְּרָה על-ידי מישהו.

המשפט הגיוני, ולכן הפועל סביל.

 דנה נִכְנְסָה הביתה על-ידי מישהו.

המשפט אינו הגיוני, ולכן הפועל פעיל.

 החומר נִכְתַּב על-ידי מישהו.

המשפט הגיוני, ולכן הפועל סביל.

 הכדור נִתְפַּס על-ידי מישהו.

המשפט אינו הגיוני, ולכן הפועל פעיל.

 הבנות נִפְגְּשׁוּ בגינה על-ידי מישהו.

המשפט אינו הגיוני, ולכן הפועל פעיל.

 אני נִלְהָב לקראת התחרות על-ידי מישהו.

המשפט אינו הגיוני, ולכן הפועל פעיל.

 אתם נִשְׁמָעִים להוראות על-ידי מישהו.

המשפט אינו הגיוני, ולכן הפועל פעיל.

 הציורים נִצְבְּעוּ בתכלת על-ידי מישהו.

המשפט הגיוני, ולכן הפועל סביל.

עמוד 74 

אתה נָעַלְתָּ את הדלת, והדלת ננעלה.הכיתה בּוֹחֶרֶת, ושני התלמידים נבחרים.

אנחנו שָׁמַרְנוּ את המסמכים, והמסמכים נשמרו.את תִּפְתְּחִי את החלון, והחלון ייפתח.
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עמוד 75 

לִ עֵ לפִּ עֵ פִּ

 שמים לב

לבניין פיעל אין תחילית המאפיינת אותו.

 מבינים ביחד

חִבֵּר / חיבר-רבּח ִֵ

עמוד 76 

עִכֵּבשִׁמְּנָהדִּיְּקוּשִׁגְּרָהאִבַּדְתָּסִפַּרְנוּ

 חושבים

הבדל  1: בבניין פיעל יש דגש ב-ע' הפועל, ואילו בבניין קל אין.

הבדל 2: בבניין פיעל יש בעבר חיריק ב-פ' הפועל, ואילו בבניין קל יש קמץ.

עמוד 77 

 מבינים ביחד

על אין תחילית בעבר. בבניין פַָּ

בבניין פיעל אין תחילית בעבר.

בבניין פָּעל אין דגש ב-ע׳ הפועל.

בבניין פיעל יש דגש ב-ע׳ הפועל.

בבניין פָּעל בזמן עבר שומעים  a ב-פ׳ הפועל.

בבניין פיעל בזמן עבר שומעים i ב-פ׳ הפועל.

בזמן עבר מצאנו שני הבדלים בין בניין פָּעל לבין בניין פיעל.
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 זמן אימונים

בפועל שָׁטַפְתִּי אין דגש ב-ע׳ הפועל, ושומעים a ב-פ׳ הפועל, לכן הבניין הוא פָּעל.

בפועל שִׁתַּפְתִּי יש דגש ב-ע׳ הפועל, ושומעים i ב-פ׳ הפועל, לכן הבניין הוא פיעל.

בפועל חִזְּקָה יש דגש ב-ע׳ הפועל, ושומעים i ב-פ׳ הפועל, לכן הבניין הוא פיעל.

בפועל חָלְמָה אין דגש ב-ע׳ הפועל, ושומעים a ב-פ׳ הפועל, לכן הבניין הוא פָּעל.

עמוד 78 

 חושבים 

בבניין הפעיל החיריק הוא ב-ה' )הִ(, בבניין נפעל החיריק הוא ב-נ' )נִ(, ובפיעל החיריק הוא 
ב-פ' הפועל.

 מבינים ביחד
בבניין פיעל החיריק הוא ב-פ' הפועל. 

בבניין נפעל החיריק הוא בתחילית נ'. 

בבניין הפעיל החיריק הוא בתחילית ה'.

 זמן אימונים

בפועל נִסְגְּרָה החיריק בתחילית נ', ולכן הבניין נפעל.

בפועל הִדְפַּסְנוּ החיריק בתחילית ה', ולכן הבניין הוא הפעיל.

בפועל שִׁדְּרוּ החיריק הוא ב-פ' הפועל, ולכן הבניין הוא פיעל.

עמוד 79 

 זמן אימונים

פיעל: דִּבַּרְנוּ, לִמְּדוּ חִפַּשְׂתֶּם
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 מבינים ביחד

מְכַבְּדוֹתמְכַבְּדִיםמְכַבֶּדֶתמְכַבֵּד

עמוד 80 

פיעל: מְקַשְּׁטוֹת, מְדַבֵּר, מְבַדֶּרֶת, מְלַמֶּדֶת

הפעלים האחרים: מוֹשֵךְ - פָּעל )קל(, מֻקְצָפוֹת - הופעל, נִבְדָּלִים - נפעל, נִכְנָסוֹת - נפעל 

עמוד 81 

 מבינים ביחד
כדי לציין את זמן עתיד נשתמש בתחילית א', י', ת' או נ׳ תמיד.

 שמים לב
אֲנִי אֲטַפֵּס

אֲטַפֵּלאֲשַׁלֵּםאֲכַבֵּד

עמוד 82 

 זמן אימונים
פיעל: אֲשַׁלֵּם, נְאַמֵּן, תְּאַמְּצוּ, תְּלַמֵּד

עמוד 83 

×תְּחַבֵר

×תְּחַבְרִי

נוכחת
×תְּחַבְרוּ

×תְּחַבֵרְנָה

נוכְחות

נוכֵחַ

נוכְחים

 זמן אימונים

שַׁתֵפְנָה )שתפנה(שַׁתְּפוּ )שתפו(שַׁתְּפִי )שתפי(
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עמוד 84 

 מבינים ביחד

 1. שיפרה  |  2. שיפר  |   3. לא זיהיתי אותיות בניין, זיהיתי כישרון: דגש ב-ע' הפועל.

פר  |  לכן הבניין פיעל, והשורש ש-פ-ר. 4. ש×י

עמוד 85

השלמת שלב 1 – נעביר את הפועל באותו הגוף לזמן עבר.

השלמת שלב 2 – נעביר את הפועל לגוף נסתר )הוא(.

השלמת שלב 3 – נזהה את אותיות הבניין ואת הכישרונות.

 החקלאים  מְגַדְּלִים יבולים שונים.

 1. גידלו  |  2. גידל  |   3. לא זיהיתי אותיות בניין, זיהיתי כישרון: דגש ב-ע' הפועל.

דל  |  לכן הבניין פיעל, והשורש ג-ד-ל. 4. ג×י

 האבטיחים גְּדֵלִים בישראל.

 1. גדלו  |  2. גדל  |   3. לא זיהיתי אותיות בניין, זיהיתי כישרון: קמץ ב-פ' הפועל.

4. ×גדל  |  לכן הבניין פעל )קל(, והשורש ג-ד-ל.

 העוגות מֻכְנָסוֹת לתנור.

 1. הוכנסו  |  2. הוכנס  |   3. זיהיתי אותיות בניין: ה', זיהיתי כישרון: קובוץ בתחילית.

4. ×הוכנס  |  לכן הבניין הופעל, והשורש כ-נ-ס.

עמוד 86

 הִכָּנְסִי לכיתה.

 1. נכנסת  | 2. נכנס  |   3. זיהיתי אותיות בניין: נ', לא זיהיתי כישרון.
כנס | לכן הבניין נפעל, והשורש כ-נ-ס. 4. ×נ

 נִשְׁמַע את השיר ברדיו.

 1. שמענו  |  2. שמע  |   3. לא זיהיתי אותיות בניין, זיהיתי כישרון: קמץ ב-פ' הפועל.

4. ×שמע | לכן הבניין פעל )קל(, והשורש ש-מ-ע.

 הצלילים נִשְׁמָעִים היטב.

 1. נשמעו  |  2. נשמע  |   3. זיהיתי  אותיות בניין: נ', לא זיהיתי כישרון.
שמע | לכן הבניין נפעל, והשורש ש-מ-ע. 4. ×נ
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עמוד 87 

 נְשַׁלֵּם בעבור המ צרכים.

 1. שילמנו  |  2. שילם  |   3. לא זיהיתי אותיות בניין, זיהיתי כישרון: דגש ב-ע' הפועל.

לם | לכן הבניין פיעל, והשורש ש-ל-מ. 4. ש×י

 נִפְתֹּר את התרגילים.

 1. פתרנו  |  2. פתר  |   3 לא זיהיתי אותיות בניין, זיהיתי כישרון: קמץ ב-פ' הפועל.

4. ×פתר | לכן הבניין פעל )קל(, והשורש פ-ת-ר.

 דַּבְּרוּ ברור, בבקשה.

 1. דיברתם  |  2. דיבר  |   3. לא זיהיתי אותיות בניין, זיהיתי כישרון: דגש ב-ע' הפועל.

בר | לכן הבניין פיעל, והשורש ד-ב-ר. 4. ד×י

עמוד 88 

 מסכמים
ציווי עתיד הווה עבר 

אין אֲ יְ תְּ נְמְאין 

 מבינים ביחד
ש  |   גם בשם הפועל נשמר הדגש )נקודה( ב-ע' הפועל. בַּ קֵּ ביקשתי - לְ

 זמן אימונים

נִתַּרְנוּ – לנתרצִלְּמוּ – לצלםאִלַּפְתִּי – לאל

עמוד 89 

 מבינים ביחד
גם בתבנית שם הפעולה נשמר הדגש )נקודה( ב-ע' הפועל.

ה שָׁ בִַ קִָ  ל בִּקַּשְׁתִּי –   וּ
יִ טִ  טִיַּלְנוּ -
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 זמן אימונים

כִּוַּנוּ להצלחה – כַּוָּנָה )כוונה(בִּקַּרְתֶּם – בִּקּוּר )ביקור(

 חִפְּשָׂה – חִפּוּשׂ )חיפוש(בִּשֵּׁל – בִּשּׂוּל )בישול(הַתַּמְרוּר מְכַוֵּן – כִּוּוּן )כיוון(

בבניין פיעל יש שתי תבניות נפוצות לשם פעולה. הבחירה ביניהן מבוססת על הכרת העברית.

עמוד 90 

לִִ עַ לפֻּ עַ פֻּ

 שמים לב
לבניין פועל אין תחילית המאפיינת אותו.

 מבינים ביחד

חֻבַּר / חובר-רבּח ַֻ

עמוד 91 

 זמן אימונים

מְדֻבָּראֻמְּצָהסֻלְּקוּשֻׁגְּרָהאֻתַּרשֻׁפְּרוּ

 חושבים 

הקובוץ של פועל הוא באות שורש )פ' הפועל(, ואילו הקובוץ של הופעל הוא בתחילית.

עמוד 92 

 מבינים ביחד

בבניין פועל אין תחילית בזמן עבר.  |  בבניין הופעל יש תחילית בזמן עבר.

בבניין פועל הקובוץ הוא ב-פ' הפועל.  |  בבניין הופעל הקובוץ הוא בתחילית.
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 זמן אימונים

 1.  • בפועל שֻׁתַּפְנוּ הקובוץ הוא ב-פ' הפועל, ולכן הבניין הוא פועל.

• בפועל הֻדְפְּסוּ הקובוץ הוא בתחילית, ולכן הבניין הוא הופעל.

הופעל: הֻסְכַּם, הֻשְׁלַם 2.  פועל: סֻכַּם, שֻׁלַּם 

עמוד 93 

3. פועל: דֻּבַּר, חֻבְּרָה, כֻּבְּדוּ

 מבינים ביחד

מְכֻבָּדותמְכֻבָּדיםמְכֻבֶּדתמְכֻבָּד

עמוד 94 

 חושבים

.u ובבניין פועל הצליל אחרי התחילית הוא ,a בבניין פיעל הצליל אחרי התחילית הוא

 מבינים ביחד
בבניין פיעל אחרי מְ הווה שומעים את הצליל a כלומר פ׳ הפועל בפתח.

בבניין פועל אחרי מְ הווה שומעים את הצליל u כלומר פ׳ הפועל בקובוץ.

 זמן אימונים

פיעל: מְצַיֵּר, מְדַיֵּק, מְסַכֵּם, מְשַׁתֵּף

פועל: מְסֻכָּם, מְדֻיָּק, מְצֻיָּר, מְשֻׁתָּף

עמוד 95

 מבינים ביחד
האות א' מנוקדת בחטף פתח, בצליל  a : אֲ.

האותיות האחרות מנוקדות בשווא, בצליל  e : יְ תְ נְ.
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 שמים לב
עתיד בגוף אני נפתח תמיד באות א׳,

.a והיא מנוקדת בחטף פתח בצליל

אני אֲטֻפַּלאני אֲשֻׁתַּףאני אֲסֻלַּקאני אֲצֻלַּם

עתיד בגופים האחרים נפתח באותיות י', ת' או נ', והן מנוקדות בשווא.

עמוד 96 

אנחנו נְצֻלַּם מפירי הכללים יְסֻלְּקוּהרכישות תְּשֻׁלַמְנָההנושא יְטֻפַּל

! זיהוי סביל: דרך )1(

הפרוייקט מְאֻשָּׁר בוועדה.   |   האות היא א׳, ויש לה צליל של קובוץ )u(, ולכן הפועל סביל.

עמוד 97 

! זיהוי סביל: דרך )2(
סביל: תְּקֻדַּם, מְעֻטֶּרֶת, יְפֻצְּלוּ

 זמן אימונים

 האוכל מְחֻמָּם על-ידי מישהו.1.

המשפט הגיוני, ולכן הפועל סביל.

 יניב מְיַבֵּשׁ את החולצה על-ידי מישהו.

המשפט אינו הגיוני, ולכן הפועל פעיל.

עמוד 98 

 הוועד מְכַנֵּס על-ידי מישהו.

המשפט אינו הגיוני, ולכן הפועל פעיל.

 האסֵפה מְכֻנֶּסֶת על-ידי מישהו.

המשפט הגיוני, ולכן הפועל סביל.

הכניסה מְצֻלֶּמֶת על-ידי מישהו. המשפט הגיוני, ולכן הפועל סביל.
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 אתה מקדם את הנושא, 2.

והנושא מקודם.

 הילדים מפזרים את הצעצועים, 

והצעצועים מפוזרים על הרצפה. 

 הטכנאי מנתק את החוטים, 

והחוטים מנותקים.

 הנער מכבס את בגדיו, 

והבגדים מכובסים. 

עמוד 99 

 מבינים ביחד

 1. עוצבו  |  2. עוצב  |   3. לא זיהיתי אותיות בניין, זיהיתי כישרון: דגש ב-ע' הפועל, 

     קובוץ ב-פ' הפועל.

צב | לכן הבניין פועל, והשורש ע-צ-ב. 4. ע×ו

עמוד 100

השלמת שלב 1 – נעביר את הפועל באותו הגו לזמן עבר.

השלמת שלב 2 – נעביר את הפועל לגוף נסתר )הוא(.

השלמת שלב 3 – נזהה את אותיות הבניין ואת הכישרונות.

 המוצרים יֻחְלְפוּ בחדשים.

 1. הוחלפו  |  2. הוחל |   3. זיהיתי אותיות בניין: ה', זיהיתי כישרון: קובוץ בתחילית.

4.  ×הוחל | לכן הבניין הופעל, והשורש ח-ל-פ.

 התלמידה תַּדְבִּיק את התמונה.

 1. הדביקה  |  2. הדביק  |   3. זיהיתי אותיות בניין: ה', זיהיתי כישרון: י'.

ק | לכן הבניין הפעיל, והשורש ד-ב-ק. ב×י ד 4. ×ה

 המדריכה  מְחַלֶּקֶת את החניכים לקבוצות.

 1. חלקה  |  2. חילק  |   3. לא זיהיתי אותיות בניין, זיהיתי כישרון: דגש ב-ע' הפועל.

לק | לכן הבניין פיעל, והשורש ח-ל-ק. 4. ח×י

עמוד 101

 הילדים יִשְׁמְרוּ על ניקיון הידיים.

 1. שמרו  |  2. שמר  |   3. לא זיהיתי אותיות בניין, זיהיתי כישרון: קמץ ב-פ' הפועל.

4. ×שמר | לכן הבניין פעל )קל(, והשורש ש-מ-ר.
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 החניכים יְחֻלְּקוּ לקבוצות.

 1. חולקו  |  2. חולק  |   3. לא זיהיתי אותיות בניין, 

    זיהיתי כישרון: דגש ב-ע' הפועל, קובוץ ב-פ' הפועל.
לק | לכן הבניין פועל, והשורש ח-ל-ק. 4. ח×ו

 הבגדים יִשָּׁמְרוּ לאורך זמן.

 1. נשמרו  |  2. נשמר  |   3. זיהיתי אותיות בניין: נ', לא זיהיתי כישרון.
שמר | לכן הבניין נפעל, והשורש ש-מ-ר. 4. ×נ

עמוד 102 

ללעעֵֵפּפַַּתְהִ

 שמים לב
לבניין התפעל יש אותיות השייכות לבניין. 

לבניין התפעל יש תחילית המאפיינת אותו. 

בתבנית של בניין התפעל יש דגש ב-ע׳ הפועל, כלומר באות השורש השנייה.

עמוד 103 

 מבינים ביחד

הִתְחַבֵּר-רבּחהת  ְ  ִֵַ

 זמן אימונים

 הִתְכַּבַּדְתְּ הִתְקַבֵּל  הִתְנַדַּבְתִּי  הִתְרַגְּשָׁה  הִתְבַּטְּלוּ הִתְפַּצַּלְנוּ 

עמוד 104 

 מבינים ביחד
הפועל הִתְלַבֵּשׁ הוא בזמן עבר, והתחילית בו היא הִתְ.
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 זמן אימונים

 נסתרת )היא( - הִתְקַבְּלָה  נסתרים )הם( – הִתְאַמְּנוּ מדבר )אני( – הִתְרַגַּשְׁתִּי

 מדברים )אנחנו( - הִתְקַלַּחְנוּ נוכֵחַ )אתה( – הִתְכַּתַּבְתָּ  נוכְחות )הן( – הִתְלַבַּשְׁתֶּן 

עמוד 105 

 מבינים ביחד 
הפועל מִתְלַבֵּשׁ הוא בזמן הווה, והתחילית בו היא מִתְ.

מִתְקַדְּמוֹתמִתְקַדְּמִים  מִתְקַדֶּמֶת  מִתְקַדֵּם 

עמוד 106 

התפעל: מִתְקַפְּלִים, מִתְלַבְּשׁוֹת 

 מבינים ביחד
האות א׳ מנוקדת בסגול, בצליל e: אֶ;  האותיות האחרות מנוקדות בחיריק, בצליל i : יִ תִ נִ.

עמוד 107 

 שמים לב

אֲנִי אֶתְקַשֵּׁר

אֶתְאַפֵּקאֶתְלַבֵּשׁאֶתְרַגֵּשׁ

 זמן אימונים
התפעל: מִתְאַמְּצִים, יִתְכַּנְּסוּ 
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עמוד 108 

 מבינים ביחד

המילה הִתְלַבֵּשְׁנָה הוא בציווי, ולכן התחילית בה היא הִתְ.

נוכחת: הִתְקַשְּׁרִי אל חברתֵךְ.  |  נוכְחות: הִתְמַקֵּדְנָה בפתרון התשובה.

נוכְחים: הִתְאַמְּנוּ על התרגילים!  |  נוכֵח: הִתְרַכֵּז בעיקר!

 זמן אימונים
התפעל: הִתְקַלְּחוּ, הִתְפַּצֵּלְנָה

עמוד 109

 מבינים ביחד

ב   |  גם בשם הפועל נשמר הדגש )נקודה( ב-ע' הפועל. כַּ תֵּּ  הִתְכַּתַּבְתִּי – לְהִתְ

 זמן אימונים

הִתְקַדַּמְנוּ – לְהִתְקַדֵּםהִתְקַשְּׁרוּ - לְהִתְקַשֵּׁרהִתְאַפַּקְתִּי - לְהִתְאַפֵּק

 מבינים ביחד
גם בשם הפועל נשמר הדגש )נקודה( ב-ע' הפועל. 

 וּת
שׁ

גְּ   
רַ

 וּת  |  הִתְרַגַּשְׁנוּ - הִתְ 
שׁ

בְּ   
לַ

הִתְלַבַּשְׁתִּי – הִתְ 

עמוד 110 

 מבינים ביחד

 1. התנשפו  |  2. התנש  |   3. זיהיתי אותיות בניין: הת, זיהיתי כישרון: דגש ב-ע' הפועל, ת'.

נש | לכן הבניין התפעל, והשורש נ-ש-פ. 4.  ×הת
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עמוד 111 

השלמת שלב 1 – נעביר את הפועל באותו הגוף לזמן עבר.

השלמת שלב 2 – נעביר את הפועל לגוף נסתר )הוא(.

השלמת שלב 3 – נזהה את אותיות הבניין ואת הכישרונות.

השלמת שלב 4 – נסמן X על אותיות הבניין.

 התשלומים יֻסְדְּרוּ בהקדם.

 1. הוסדרו  |  2. הוסדר  |   3. זיהיתי אותיות בניין: ה', זיהיתי כישרון: קובוץ בתחילית.

4. ×הוסדר | לכן הבניין הופעל, והשורש ס-ד-ר.

 נוסעים אחרונים מִתְבַּקְּשִׁים להגיע למטוס.

 1. התבקשו  |  2. התבקש  |   3. זיהיתי אותיות בניין: הת, 

     זיהיתי כישרון: דגש ב-ע' הפועל, ת'.

4.  ×התבקש | לכן הבניין התפעל, והשורש ב-ק-ש.

 נַסְדִּיר את הנושא.

 1. הסדרנו  |  2. הסדיר  |   3. זיהיתי אותיות בניין: ה', זיהיתי כישרון: י'.

ר | לכן הבניין הפעיל, והשורש ס-ד-ר. 4. ×הסד×י

עמוד 112 

 החדר מְסֻדָּר.

 1. סודר  |  2. סודר  |   3. לא זיהיתי אותיות בניין, 

    זיהיתי כישרון: דגש ב-ע' הפועל, קובוץ ב-פ' הפועל.
דר | לכן הבניין פועל, והשורש ס-ד-ר. 4. ס×ו

 אם תְּקַשְּׁרוּ בין הנתונים, תיפתר החידה.

 1. קישרתם  |  2. קישר  |   3. לא זיהיתי אותיות בניין, זיהיתי כישרון: דגש ב-ע' הפועל.

שר |  לכן הבניין פיעל, והשורש ק-ש-ר. 4. ק×י

עמוד 113

 מסכמים

 הכישרון של הקובוץ קיים בשני בניינים: הופעל, פועל. 

בבניין הופעל הקובוץ בתחילית. בבניין פועל הקובץ ב-פ'׳ הפועל. 



39  
ללמודללמוד

שבעת הבניינים  |  תשובון 

הכישרון של ה-י' קיים בבניין הפעיל.  בכל הזמנים תהיה י' לפני ל׳ הפועל. 

.a הכישרון של הקמץ קיים בבניין פעל.  ב-פ' הפועל ב"הוא אתמול" שומעים תמיד

.i הכישרון של החיריק קיים בבניין פיעל.  ב-פ' הפועל ב"הוא אתמול" שומעים תמיד

הכישרון של הדגש ב-פ' הפועל קיים בבניין נפעל. 

הכישרון של הדגש ב-ע' הפועל קיים בשלושה בניינים: פיעל, פועל, התפעל. 

הכישרון של ה-ת׳ קיים בבניין התפעל. התחילית בנויה משתי אותיות, והשנייה היא ת׳. 

התחילית נ׳ בעבר ובהווה קיימת רק בבניין נפעל. 

עמוד 114 

הפעיל: הִדְגִּישׁוּ  |  הופעל: מֻדְגָּשׁוֹת  |  פעל )קל(: שְׁכַחְתֶּם, דְּבֵקִים, קָלַטְנוּ, יְשֵׁנָה, עִמְדוּ, דָּבוּק 

נפעל: יִקָּלְטוּ, נִשְׁכַּח  |  פיעל: פִּצֵּל, מְשַׁפֵּר  |  פועל: מְשֻׁפָּר  |  התפעל: הִתְפַּצְּלוּ

עמוד 115 

 מבינים ביחד

תַּפְּרִיםיִשׂשְְׂתַּכְּרוּהִשׁשְְׁתַּתְּפָה מִססְְ

עמוד 116 

האות ש בפועל הִשְׁתַּתְּפָה נדחפה בין האותיות מ' ו-ת' של בניין התפעל וקיבלה את ניקוד ה-ת'.

האות ס בפועל מִסְתַּפְּרִים נדחפה בין האותיות ה' ו-ת' של בניין התפעל וקיבלה את ניקוד ה-ת'.

האות ש בפועל יִשְׂתַּכְּרוּ  נדחפה בין האותיות י' ו-ת' של בניין התפעל וקיבלה את ניקוד ה-ת'.
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 זמן אימונים

ת  ֶ
3
ר ֶ

2
פּ תַ ְ

1
שׁ  מִ

3
ְ ֵ

2
בּ תַּ ְ

1
ס  נִ

3
ם ֵ

2
לּ תַּ ְ

1
שׁ תִּ

עמוד 117 

שְּׁרִים להוריהם.  החיילים מתִקְַ

האותיות מ׳ ו-ת׳ צמודות זו לזו, ו-פ' הפועל לא התחלפה עם ת' הבניין.

 מחיר התיקון הִסְתַּכֵּם במאות שקלים.

האותיות ה׳ ו-ת׳ אינן צמודות זו לזו, ו-פ' הפועל התחלפה עם ת' הבניין.

 הִתְבַּשַּׂרְנוּ בבשורות טובות.

האותיות ה׳ ו-ת׳ צמודות זו לזו, ו-פ' הפועל לא התחלפה עם ת' הבניין.

 חשוב למרוח קרם הגנה לפני שמִשְׁתַּזְּפִים.

האותיות מ׳ ו-ת׳ אינן צמודות זו לזו, ו-פ' הפועל התחלפה עם ת' הבניין.

 אֶשְׁתַּדֵּל להגיע בזמן.

האותיות א׳ ו-ת׳ אינן צמודות זו לזו, ו-פ' הפועל התחלפה עם ת' הבניין.

עמוד 118 

3 2    13 2    13 2    13 2    13  2    13 2    1
ממִִשְׁתּתַַּדְּלִים ההִִסְתּתַַּמַּכְתִּיממִִסְתּתַַּדֶּרֶתממִִשְׂתּתַַּכְּרִיםייִִשְׁתּתַַּלֵּםממִִסְתּתַַּכֵּל

עמוד 119 

הפעיל: נַצְלִיחַ  |  הופעל: מֻדְפָּסוֹת, הֻשְׁלַם  |  פעל )קל(: עֲטוּפָה, זוֹכְרִים, קִשְׁרוּ  |  נפעל: יִסָּרֵק, יִתָּפֵס

פיעל: תְּשַׁלְּמוּ, סִיַּמְנוּ  |  פועל: אֻשְּׁרָה, מְגֻיָּסִים  |  התפעל: אֶסְתַּפֵּק, הִתְנַתְּקוּ, הִשְׁתַּבְּשָׁה


